
السيرة الذاتية
اسم الشخص الكامل
الجامعة المستنصرية – كلية –العلوم السياحية---------
Mobile: +9647801618629
Email: ibrahimajam@email.com
ملخص تعريفي:

· الاسم                  : الدكتور ابراهيم محمد حسن عجام 
· تاريخ ومحل الولادة: بغداد 12/12/1956
· الجنسية               : عراقية
· العنوان الدائم        : بغداد – خلوي 07801618629 / ارضي 5417301
·                           الايميل: e.mail: ibrahimajam@yahoo.com
· الخدمة الوظيفية    : 26 سنة منها 8 سنوات خدمة مصرفية وادارية في المصرف الصناعي العراقي 
· العنوان الحالي      : تدريسي في قسم ادارة الفنادق / كلية العلوم السياحية / الجامعة المستنصرية
 الشهادات الدراسية:
 
· دكتوراه في ادارة اﻻعمال عام 2007 بدرجة جيد جيدا من كلية اﻻدارة واﻻقتصاد /   الجامعة المستنصرية، للاطروحة الموسومة (تقانة المعلومات وادارة المعرفة وأثرهما في الخيار اﻻﺳتراتيجي).
· دبلوم عالي في ادارة المصارف عام 1988 بدرجة جيد جيدا من كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / جامعة بغداد، وهي شهادة معادلة للماجستير.
· بكالوريوس في علم اﻻدارة / قسم المحاﺳبة بدرجة جيد عام عام 1979 من كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / جامعة بغداد

الجوائز والتكريم الأكاديمي

·  شهادة تقديرية من قبل المؤتمر الاول للمركز العلمي العراقي المنعقد عام 2011. 
· شهادة تقديرية من قبل المعهد العالي للتطوير اﻻمني واﻻداري التابع لوزارة الداخلية.
· شهادة تقديرية من كلية الادارة والاقتصاد ا/ لجامعة المستنصرية من خلال المشاركة بالمؤتمر الاول لقسم ادارة الاعمال بالبحث الموسوم ( العلاقة بين ادارة المعرفة وتستراتيجية النمو ) وتم ترشيح البحث للنشر في مجلة كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / الجامعة المستنصرية.

الخبرة الأكاديمية والتدريس:

· خبرة في مجال التدريس الجامعي في كلية الادارة والاقتصاد/ الجامعة المستنصرية للمواضيع التالية: تقانة المعلومات، الاقتصاد، ادارة الموارد البشرية، ادارة الامدادات، تاريخ الفكر الاداري.
· خبرة في مجال التدريس في كلية العلوم السياحية في المواد التالية: الحاسبات للصف الاول والثالث، اللغة الانكليزية للصف الثاني، اللغة الانكليزية للصف الثالث.
· خبرة في مجال التدريس في كلية النسور الجامعة للسنوات 2014 و 2015 للمواد التالية: ادارة الجودة الشاملة، الادارة الدولية، ادارة الامدادات.
· اعطاء برامج تدريبية في مركز البحث والتطوير التابع لوزارة الكهرباء للكوادر  اﻻدارية المتقدمة في مواضيع ادارة التغيير، اﻻدارة اﻻﺳتراتيجية، ادارة الموارد البشرية، ادارة المعرفة، المهارات القيادية، اﺳتراتيجيات التغيير، اﻻﺳس والمفاهيم اﻻدارية والمالية واﻻقتصادية، الهياكل التنظيميﺔ، التعلم التنظيمي، صناعة القرار، التخطيط اﻻﺳتراتيجي، الخيارات اﻻﺳتراتيجية، المنظمات المتعلمة، تقانة المعلومات، واﻻقتصاد، وغيرها من المواضيع اﻻدارية.
· اعطاء محاضرات ادارية في العديد من منظمات المجتمع المدني.
·  محاضرات في المعهد العالي للتطوير اﻻمني واﻻداري التابع لوزارة الداخلية لقيادات الشرطﺔ.
·  محاضرات تطويرية لفرﺳان اﻻمل التابع للمجلس اﻻعلى اﻻﺳﻼمي.
· خبرة في مجال دراسات الجدوى للعديد من المشاريع اﻻﺳتثمارية الصناعية  والتجارية والسياحية والخدمية والزراعية.
· خبرة في مجال العمل المصرفي واﻻداري نتيجة الممارﺳﺔ العملية في اقسام الصيرفة التجارية ،  اﻻﺳتثمار، المعلومات اﻻئتمانية، والدراﺳات والعمليات المصرفية. 
· خبرات في مجال ادارة التدريب.



المقررات الدراسية التي تم تدريسها:

	الدراسات الأولية
	الدراسات العليا

	· تقانة المعلومات، الاقتصاد، ادارة الموارد البشرية، ادارة الامدادات، تاريخ الفكر الاداري، الحاسبات، اللغة الانكليزية للصف الثاني، اللغة الانكليزية ، ادارة الجودة الشاملة، الادارة الدولية.

· 

	مناقشات ﻻطاريح طلبة الدبلوم العالي للمعهد العالي للتطوير اﻻمني واﻻداري التابع لوزارة الداخلية.



الأنتساب المهني او الجمعيات:

· لجان
· عضو في العديد من اللجان منها عضو اللجة الثقافية في كلية الادارة والاقتصاد لعدة سنوات
· عضو اللجنة الاجتماعية في كلية الادارة والاقتصاد. لعدة سنوات
· رئيس لجنة الغيابات في كلية الادارة والاقتصاد لعدة سنوات
· عضو لجنة الاشراف على التدريب الصيفي لقسم ادارة الاعمال لعامي 2013 و2014
· رئيس اللجنة االامتحانية فللمرحلة الثانية لقسم ادارة الفادق في كلية العلوم السياحية لعام 2016
· رئيس لجنة الغيابات للمرحلة الثانية  لقسم ادارة الفادق في كلية العلوم السياحية لعام 2017
· عضو لجنة الاشراف على التدريب الصيفي لقسم ادارة الفنادق للعام 2017/2018
· عضو لجنة الاشاف التربوي لقسم ادارة الفنادق لعام 2018
· عضو لجنة مناقشة بحوث تخرج طلبة ادارة الفنادق لعام 2018
· منتسب الى نقابة المحاﺳبين والمدققين العراقيين منذ عام 1980 
· منتسب الى جمعية اﻻقتصاديين العراقيين منذ عام 1986
· منتسب الى نقابة المعلمين. 

المنشورات العلمية

· بحوث علمية. تم نشر ثلاث بحوث علمية في مجلات رصينة وهي:
· علاقة عمليات ادارة المعرفة بخيار اﺳتراتيجية النمو- دراﺳﺔ تحليلية في عينة من  المصارف العراقية. مجلة كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / الجامعة المستنصرية. العدد 92 سنة 2012.
· مبادىء المنظمات المتعلمة ودورها في تحقيق العمل الجماعي – دراسة استطلاعية في الشركة العامة للصناعات النسيجية في الحلة، مجلة مجلة العلوم اﻻقتصادية واﻻدارية في كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / الجامعة المستنصرية، مجلد 20، عدد 75، سنة 2014.
· الذكاء اﻻصطناعي وانعكاﺳاته على المنظمات عالية اﻻداء – دراسة استطلاعية في وزارة العلوم والتكنولوجيا قبول نشر في مجلة كلية اﻻدارة واﻻقتصاد / الجامعة المستنصرية بتاريخ 8/9/2016 .
· كتب مؤلفة تم تاليف كتاب كتاب ادارة اﻻمدادات 2015 ليدرس للصف الثاني ادارة اعمال / كلية اﻻدارة واﻻقتصاد والصف الرابع في كلية العلوم السياحية قسم ادارة الفنادق في الجامعة المستنصرية، والصف الثاني ادارة اعمال كلية النسور الجامعة.
· مقالات: تاليف ملازم دراسية لعدد من المواد في كلية الادارة والاقتصاد الجامعة المستنصرية وهي: ملزمة في تقانة الملومات، ملزمة في تاريخ الفكر الاداري، ملزمة لمادة الامدادات.
· فصول.
تطوير المهارات:

· Certifications.  Conferences.    Workshops.
· Workshops.
· اعطاء عدد من ورش العمل في وزارة الكهرباء في مركز التدريب الخاص بالوزارة في منطقة الوزيرية.
· اعطاء ورش عمل في مركز التطوير الامني والاداري التابع لوزارة الداخلية.
· اعطاء ورش عمل في مركز التدريب الخاص برآسة الوزراء.
· القيام بورش تدريب في فرسان الامل التابع للمجلس الاعلى الاسلامي.
· اعطاء ورشة عمل لمنظمة نسوية ترعى الارامل حول دراسات الجدوى للمشاريع الصغيرة.
· حضور العديد من ورش العمل والسمنارات في كليتي الادارة والاقتصاد وكلية العلوم السياحية / الجامعة المستنصرية.
· Conferences
· مشارك فاعل ببحث في المؤتمرالاول لقسم ادارة الاعمال لكلية الادارة والاقتصاد الجامعة المستنصرية 2011.
· مشارك في الندوة المقامة في مرقد الصحابي سلمان المحمدي.
· مشارك في العديد من الندوات المقامة في كلية الادارة والاقتصاد وكلية العلوم السياحية.
· Certifications.  
·  حاصل على شهادة دورة تعليم الحاﺳبات اﻻلكترونية في موضوع MS DOS بتقدير جيد جيدا من معهد المنصور المهني للعام 1998.
· حاصل على شهادة دورة تعليم الحاﺳبات اﻻلكترونية في موضوع Windows 93،  Windows 95 بتقدير جيد جيدا من معهد المنصور المهني للعام 1998.
· حاصل على وثيقة النجاح في امتحان الكفاءة بالغات اﻻجنبية الحية / اﻻنجليزية. عام 1988 الصادر من كلية اللغات.
· حاصل على شهادة امتحان الكفاءة بالحاﺳبات للطلبة المتقدمين لدراﺳﺔ الدكتوراه في الجامعات العراقية عام 1988 الصادر من كلية اللغات.


Curriculum Vitae
Name of Individual
Mustansiriyah University – College of Tourism Sciences
Mobile: +9647804829466
Email: ibrahimajam@yahoo.com
 PERSONAL SUMMARY:
 
1. Name: Dr. Ibrahim Mohammad Hassan Ajam
1. Date and place of birth: Baghdad 12/12/1956
1. Nationality: Iraqi
1. E-mail: ibrahimajam@yahoo.com
1. Career Service: 26 years, including 8 years banking and administrative service in the Industrial Bank of Iraq.
1. Current employment: Teaching in Hotel Management Department
1. Work address: Faculty of Tourism Sciences, Mustansiriya University

 EDUCATION:
 
1. PhD: Business administration. Obtained in 2007 with a good degree from the Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya. Thesis entitled, ‘Information Technology and Knowledge Management and their impact on strategic choice’.

1. High Diploma (equivalent to MSc): Banking Administration. Obtained in 1988 with a very good degree from the College of Management and Economics in University of Baghdad.

1. BSc: Management Science. Obtained in 1979 from the College of Management and Economics, University of Baghdad.


 ACADEMIC HONORS AND AWARDS:

1. Certificate of appreciation awarded by the first conference of the Iraqi Scientific Center held in 2011.

1. Certificate of appreciation awarded by the Higher Institute for Security and Administrative Development of the Interior Ministry.

1. Certificate of appreciation awarded by the Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya for participation in the first conference of the Department of Business Administration with research titled, ‘Relationship between knowledge management and growth strategy’ and was nominated for publication in the Journal of Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya.


 ACADEMIC /TEACHING EXPERIENCE:

1. University experience lecturing at the Faculty of Management and Economics at Mustansiriya University in the following subjects: 
39. Information Technology
39. Economics
39. Human Resource Management
39. Supply Management
39. History of Administrative Thought

1. Experience in teaching at the Faculty of Tourism Science in the following subjects: 
40. Information Technology 
40. English for the second grade
40. English language for the third grade

1. Experience in teaching at Al-Nisoor University between 2014 - 15 for the following materials: 
41. Total Quality Management
41. International Management.

1. Provision of training programs at the Research and Development Center at the Ministry of Electricity for advanced management personnel in the subjects of: 
42. Management change
42. Strategic management
42. Human resources management
42. Knowledge management
42. Leadership skills
42. Strategy changes
42. Administrative and financial bases and concepts
42. Organizational structures
42. Organizational learning
42. Strategic planning
42. Strategic options
42. Educated organizations
42. Information technology
42. Economics
42. Other management topics.

1. Provision of administrative lectures in many civil society organizations.

1. Lectures at the Higher Institute for Security and Administrative Development of the Interior Ministry for Police Command.

1. Development lectures for the ‘Fursaan Al-Amal’ group of the Supreme Islamic Council.

1. Experience in feasibility studies for many industrial, commercial, tourism, service and agricultural investment projects.

1. Experience in the field of banking and management as a result of practice in the sections of commercial banking, investment, credit information, studies and banking operations.

1. Experience in training management.

COURSES TAUGHT:

	Undergraduate
	Graduate

	Information Technology
Economics
Human Resource Management
Supply Management
History of Administrative Thought
Computing
English for Second Grade
English Language for Third Grade
Total Quality Management
International Management.
	Discussions and debates for students studying the Higher Diploma within the Higher Institute for Security and Administrative Development of the Interior Ministry



PROFESSIONAL AFFILIATIONS:

1. Member of several committees including a member of the Cultural Committee in the Faculty of Management and Economics for several years.

1. Member of the Social Committee in the Faculty of Management and Economics for several years.

1. Chairman of the Absence Committee in the Faculty of Administration and Economics for several years

1. Head of the examination committee for the second phase hotel management department in the Faculty of Tourism Sciences for 2016.

1. Chairman of the Absence Committee for the second stage hotel management department in the Faculty of Tourism Sciences for 2017.

1. Member of the Iraqi Accountants and Auditors Association since 1980.

1. Member of the Iraqi Economists Association since 1968.

1. Affiliated to the teachers union.

PUBLICATIONS:

1. Three scientific research papers have been published in the following credible journals:

46. The relationship of knowledge management processes to the option of growth strategy - An analytical study in a sample of Iraqi banks. Published in the Journal of Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya. No. 92, published 2012.

46. Principles of Educated Organizations and Their Role in Achieving Collective Work - An Exploratory Study in the General Company for Textile Industries in Hilla. Published in the Journal of Economic and Administrative Sciences at the Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya, Volume 20, No. 75, 2014.

46. Artificial intelligence and its impact on high performance organizations - Exploratory study in the Ministry of Science and Technology. Published in the Journal of the Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya on 8/9/2016.

1. Author of a supply management book (written in 2015) aimed at second grade business administration studies in the Faculty of Management and Economics, the fourth grade in the Faculty of Tourism Sciences Department of Hotel Management at the University of Mustansiriya, and the second class management of the Faculty of Al-Nisoor University.

1. A study assistant for a number of subjects in the Faculty of Management and Economics in University of Mustansiriya: 
48. binding in the technology of information, 
48. binding in the history of administrative thought, 
48. Binding material supply

PROFFESSIONAL DEVELOPMENT

Workshops.

1. Provision of workshops at several locations including:
0. The Ministry of Electricity at the Ministry training center in the Waziriya area.
0. The security and administrative development center of the Interior Ministry.
0. Prime Minister's Training Center.
0. Women’s organization that cares for widows on feasibility studies for minor projects

1. Conducting a training course for the ‘Fursaan Al-Amal’ group of the Supreme Islamic Council.

1. Attendance of several workshops and seminars in the Faculty of Economics and the Faculty of Tourism Sciences in University of Mustansiriya.

Conferences.

1. An active participant in the first conference of the Department of Business Administration at the Faculty of Management and Economics in Mustansiriya University held in 2011.

1. Participated in the symposium held in the shrine of Salman Al-Mohammadi.

1. Participated in many seminars held in the Faculty of Management and Economics and the Faculty of Tourism Sciences.

Certifications

1. Certificate obtained in 1998 relating to the course of teaching computer studies from the Mansour Professional Institute with reference to MS DOS and achieving a good grade in this.

1. Certificate obtained in 1998 relating to the course of computer studies  from the Mansour Professional Institute with reference to Windows 93 and Windows 95 and achieving a good grade in this.

1. Certificate of success obtained in the examination of proficiency in the English foreign language and issued by the Faculty of Languages in 1988.

1. Certificate of computer proficiency exam for students applying for doctoral study in Iraqi universities in 1988 issued by the Faculty of Languages.
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